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VELIKANSKA ZMAGA SOCIAUSTOV V SPANUI
V Parlam entu bodo imeli absolutno večino

Med pripravo zarot, enega 
in drugega državnega udara 
s strani prevratniških in reak
cionarnih sil, ki so nad 40 let 
dušile svobodo in demokra
cijo v Španiji, so se stranke 
pripravljale na politične vo lit
ve, ki so bile v četrtek 28. 
oktobra.

Razne ankete in predvide
vanja domačih in svetovnih 
političnih krogov so napove
dovala zmago PSOE - špan
ske socialistične stranke, ki 
jo vodi mlad sekretar Filippe 
Gonzales.

Napovedovanja so se ure

sničila, saj je zmaga Gonzale
sovih socialistov presegla ce
lo najbolj optimistična predvi
devanja. PSOE je dosegla ab
solutno večino in  s i c e r  
9.836.579 glasov, kar pomeni 
4 milijone in 300 tisoč več 
kot leta 1979, kar znaša 46,4 
odstotka vseh glasov. V par
lamentu bodo imeli 201 po
slanca, v senatu pa 105 sede
žev.

Na zadnjih španskih vo lit
vah je sredinski blok, ki je 
bil do sedaj na vladi, doživel 
največji poraz. Poražena je bi
la skrajna desnica, ljudska 
zveza, ki predstavlja zmerno 
desnico, pa je dosegla dolo
čen uspeh, saj je prva stran
ka za socialisti in bo imela 
v parlamentu 105 poslancev. 
Hudo so nazadovali tudi ko
munisti, ki bodo imeli v par
lamentu samo 5 poslancev 
namesto dosedanjih 23.

Ne glede na to, je Španija 
volila na levo, rekli bi celo 
plebiscitarno za socialistično 
stranko, ki v svojih programih 
predvideva, čeprav zmerne, 
določene in za španski narod 
važne socialne in gospodar
ske spremembe.

Prav tako napovedujejo so
cialisti določene spremembe 
tudi v zunanji politik i, pred
vsem kar se tiče vključitve

Španije v NATO.
Zadnje politične volitve so 

dokazale, da je bil španski 
narod do grla s it fašistično - 
falangistične diktature. Do
kazale so tudi, da v štiridese
tih letih diktatorskega vlado- 
vanja je imel Francisco Fran
co za sabo samo določeno ka
sto vojske in manjšino privili- 
giranih kapitalističnih slojev.

Dovolj je bilo samo malo 
časa, da je španski narod za
dihal zrak svobode, da je kom
paktno volil za utrditev demo
kracije in demokratičnih svo
boščin.

V zadnjih dveh letih, v re
lativno kratkem razdobju, so 
dobile na volitvah absolutno 
večino napredne socialistične 
sile v treh važnih državah v 
Evropi: v Franciji, Grčiji in se
daj v Španiji. To nam daje po
gum in upanje, da bo kmalu 
prišla vsa Evropa do napred
nih demokratični vladavin, pre 
ko katerih se bo bolj pošteno 
reševalo ne samo družbene in 
gospodarske probleme, medr- 
žavne odnose, probleme miru, 
kulture in vsestranskega so
delovanja, ampak tudi vpraša
nja narodnih manjšin in etnič
nih skupnosti, ki jih ima vsa
ka država na našem konti
nentu.

OB NJEGOVIM PASTORALNEM IN DRŽAVNEM OBISKU

Triumfalen pohod po Španiji poglavarja 
katoliške cerkve Papeža Janeza Pavla II.
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Špan j a n i P ila v p re tek lih  
dneh v ospredju svetovne 
pozornosti, p o litičn ih  ko
m entarjev, svetovnega radia 
in  televizije  te r d rug ih  sred
stev množičnega obveščanja 
samo zaradi velike zmage 
Gonzalesovih socialistov na 
parlam entarn ih  vo litvah  am 
pak tu d i zaradi drugega

važnega dogodka.
Za par dn i po španskih 

parlam entarn ih  vo litvah  je  
prispel na pastora ln i in  d r 
žavni obisk papež Janez Pa
vel I I .  N jegov obisk je  tra 
ja l od 31. ok tob ra  do 9. no
vembra. Obiskal je  najvaž
nejše zgodovinske katoliške 
centre. Sprejet je b il tu d i na 
dvoru španskega kra lja , 
k je r je  im eu zanim iv govor 
ob p riso tnosti vseh najvaž
nejših p o litiko v  današnje 
Španije.

Povsod, kam or je  šel, ga 
je  navdušeno sprejela ve li
ka množica — m orje  lju d i.

Več ko t m ilijo n  lju d i se 
je  udeležilo maše, k i jo  je 
papež daroval na m adrids
kem Trgu  De Lima.

Papež Janez I I .  je  im e l ob 
devetdnevnem obisku v 
Špan iji možnost spoznati 
gorečnost španskega k a to li
cizma, ob srečanju z naro 
dom, duhovnik i, redovnica
m i, p redstavn ik i oblasti te r 
predstavn ik i p o litičn ih
strank vseh v rs t in  nazorov. 
Ta obisk bo gotovo pustil 
g lobok u tis  v n jegovim  srcu, 
saj nekaj tako trium falnega,

ob apoteozi naroda lahko 
doživi samo v njegovi P o lj
ski deželi.

T ud i njegov obisk v Špa
n i j i  je  zgodovinskega pome
na in  bo p us til globoke sle
dove med španskim i vern ik i, 
k je r je  sm atran za piujoče- 
ga, belega goloba m iru .

Dva protagonista današ
njega časa, k i sta v Špan iji 
povleka v razdob ju  par 
dneh, vsak po svoje, m il i jo 
ne lju d i za sabo, Gonzales in 
Wojtyla, sta se srečala. A li 
n i to  lepo in  obetajoče?

Il consiglio comunale di Cividale 
sui provvedimenti 

restrittivi della Jugoslavia

Con ordine del giorno ap
provato a ll’unanim ità la se
duta straord inaria  dei 29 o t
tobre 1982 il  Consiglio comu
nale d i Cividale «preso atto 
della d iffic ile  situazione va
lu ta ria  e finanziaria  in terna
zionale che ha determ inato i 
recenti provvedim enti del go
verno federale jugoslavo, fa 
vo ti a che vengano rip ris tina 
t i i  norm ali rappo rti econo
m ic i previsti dagli accordi di 
Udine e d i Osimo onde anche 
i l  nostro confine, come per 
i l  passato r ito rn i a essere il 
p iù aperto d ’Europa».

L'argomento è stato il lu 
strato dal Consigliere Avv. 
Giovanni B attocle tti, capo
gruppo del P.C.I., che si è 
richiam ato alla d iffic ile  s i
tuazione economica verifica- 
tasi nelle province d i Trieste 
e Gorizia, ma che ha sensibi
l i  riflessi anche nel civida- 
lese, per le m isure an tic ris i 
prese dal Governo della v ic i
na Repubblica che hanno 
fa tto  cessare i l  tra ffico  d i 
fron tie ra  tra  le due zone con
term in i.
L'Avv. G iovanni B attoc le tti 
ha rilevato che, pu r nel r i 
spetto delle necessarie m isu
re prese nella sua piena ed 
insindacabile autonomia dal 
Governo jugoslavo, è neces
sario intervenire perchè si 
attu ino  delle deroghe per la 
fascia confinaria  onde r ip r i
stinare l ’interscambio già in  
atto e regolato da precisi 
Tratta ti.

I l  Sindaco, Comm. Pasco
lin i, concordando con i  r il ie 
v i che pure erano s ta ti fa tt i 
p ro p ri dalla Giunta, ha sot
tolineato l ’ampiezza della l i  
bera circolazione che aveva 
raggiunto la c ifra  d i 50-60 
m ilio n i d i passaggi all'anno.

Ha assicurato l ’intervento  
presso la Regione perchè a t
traverso i canali d ip lom ati
ci e is tituz iona li si possa r i
pristinare una situazione che 
tanto aveva giovato agli o t
t im i rapporti d i vicinato e- 
sistente.

Nella discussione sono in 

tervenuti i l  Consigliere Ga
lasso (DC) con r il ie v i c r it ic i 
sulla situazione economica i- 
taliana, i l  Consigliere Pasta 
(P S I) che ha rilevato la ne
cessità delle m isure prese 
dalla Jugoslavia sotto la pres 
sione d i un pressante condi
zionamento estero, i l  Consi
gliere Nam or ( capogruppo 
DC) che ha fa tto  vo ti perchè 
si r ip r is tin i attraverso con
ta tti b ila te ra li la situazione 
preesistente, i l  Consigliere 
Ia co lu tti (PS I) che ha r ile 
vato come i provvedim enti 
jugoslavi non avevano come 
fine la lim itazione del t ra f f i
co d i frontie ra , precisando I ’

adesione del suo Gruppo al
l'o rd ine  del giorno, i l  Consi
gliere Snidercig (PS I) che 
ha sottolineato le conseguen
ze negative sul piano mon
diale della po litica  economi
ca de ll’am m inistrazione Rea
gan, i l  Consigliere Roncalli 
(DC) che si è richiam ato a l
le necessità d i rip ris tina re  i l  
quadro economico del T ra t
tato d i Udine.

L'ampia discussione, che 
ha costitu ito  la parte p iù  in 
teressante del Consiglio, si è 
conclusa con la votazione 
de ll’Ordine del g iorno rich ia 
mato.

Čedajski občinski svet 
o jugoslovanskih ukrepih

Želja, da bi se maloobmejni promet ohranil 
na dosedanji ravni - Poudarek na pomenu 

dobrega sosedstva ob odprti meji

Čedajski občinski svet je v 
petek 29. oktobra soglasno 
izglasoval resolucijo v kateri 
je, «ob upoštevanju težkega 
deviznega in finančnega med
narodnega stanja, ki je prive
dlo do zadnjih ukrepov», iz
raženo upanje, da bi jugo
slovanske oblasti «ponovno 
vzpostavile redne gospodar
ske odnose, ki jih  predvideva
ta videmski in osimski spo
razum, da bi tudi naša meja, 
kot že v preteklosti, ostala 
najbolj odprtta v Evropi». Re
solucijo je obrazložil načel
nik svetovalske skupine KPI 
odv. Giovanni Battocletti, ki 
je omenil težave, ki so zara
di zadnjih ukrepov nastale v 
Trstu in v Gorici, ter pouda
ril, da so te težave, čeprav 
v manjši meri, zaznavne tu
di na Čedajskem, kjer so, kot 
povsod drugod, zabeležili zna
ten padec maloobmejnega 
prometa. Odv. Battocletti je 
zato poudaril, da je treba po
seči na pristojnih mestih, da 
pride do izjem na obmejnem

Drugili 2.716 imlijard za obnovo (ur'
V sredo 27. oktobra so v 

senatu v Rimu odobrili za
konski načrt za dopolnitev ob
nove in razvoja področij, ki jih 
je prizadel potres v Furlaniji 
- Julijski krajini in v Markah.

Zakon ima tri glavne vidi
ke: prvi govori o denarnih pri
spevkih, drugi o primerih, ko 
bodo potrebne zakonske nor
me in tretji, ki obravnava bo

doči razvoj prizadetih podro
čij.

Kar se tiče denarne pomo
či bo ta skupno znašala za 
Furlanijo-Julijsko krajino 2.716 
milijard lir, za Marke pa 223 
milijard. Naša dežela bo do
bila za letošnje in prihodnje 
leto še 1550 milijard, nato pa 
do leta 2002 po deset milijard 
lir letno. S to denarno po

močjo naj bi dokončali obno
vitvene dela na področju hi- 
drogeologije, popravil javnih 
poslopij, cerkev, kulturno-zgo- 
dovinskih objektov in cest, po
leg tega pa bi prispevali tudi 
k stroškom za podvojitev že
lezniških tirov na progi Videm 
- Trbiž in za postavitev poseb
ne protipotresne opazovalne 
mreže.

območju, da se tako lahko 
ponovno vzpostavijo menja
ve, predvidene po mednarod
nih sporazumih.

Čedajski župan Pascolini je 
dejal, da občinski odbor o- 
svaja ta stališča in je pouda
ril pomen prostega prehaja
nja čez mejo, ki ga dokazuje 
že samo dejstvo, da je teh 
prehodov letno od 50 do 60 
milijonov.

Dejal je, da bo posegel pri 
deželni upravi, da bi po di
plomatskih in institucionalnih 
poteh prišlo do «obnovitve 
stanja, ki je tako zelo koristi
lo odličnim dobrososedskim 
odnosom».

V razpravo so posegli sve
tovalci vseh strank. Demo
kristjan Galasso je ob tej pri
ložnosti izrekel vrsto kritik  
na gospodarsko stanje v Ita
liji.

Pasta (PSI) je poudaril, da 
so bili jugoslovanski ukrepi 
potrebni, glede na «velike 
zunanje pritiske», načelnik 
skupine KD Namor se je zau
stavil pri nujnosti, da se po
novno vzpostavi stanje, kakr
šno je bilo pred temi ukre
pi. Iacolutti (PSI) je dejal, da 
jugoslovanski ukrepi niso 
imeli namena, da omejijo 
promet ob meji, načelnik sku
pine PSI se je zaustavil pri 
negativnih posledicah Reaga
nove ekonomske politike na 
svetovno gospodarstvo. Ron
calli (KD) pa se je kot zadnji 
ponovno zavzel za celovito 
ohranitev ekonomskega dela 
videmskega sporazuma.

Ob koncu razprave so, kot 
rečeno, resolucijo soglasno 
odobrili.
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KPI o gospodarskem položaje v nadiskih dolinah
Zaskrbljenost zaradi strogih om ejevalnih ukrepov v Jugoslaviji

V Špetru Slovenov so se 
pred nedavnim sestali pred
stavniki vseh sekcij KPI iz 
Nadiških dolin, da bi razpra
vlja li o najaktualnejših in pe
rečih vprašanjih.

Pokrajninski odbornik Pao
lo Petricig je uvodoma spre
govoril o gospodarskih in po
litičnih posledicah strogih 
omejevalnih ukrepov, ki jih je 
podvzela jugoslovanska vla
da, še posebej v zvezi s pre
hodi cež mejo za jugoslovan
ske džavljane. Razvnela se je 
razprava, ki označuje zaskr
bljenost beneških komunistov 
zaradi neugodnih posledic, ki 
jih ukrepi utegnejo imeti na 
razvoj gospodarskega sode
lovanja na tem območju in na 
nadaljnjih pobudah.

Omejitve zadevajo tudi ma
loobmejni promet. Ovirajo

predvsem trgovino, kulturne 
izmenjave in stike med ob
mejnim prebivalstvom in u- 
stanovami.

Sekcije KPI zato odločno 
podpirajo vse pobude, ki za
htevajo spremembo strogih 
omejevalnih ukrepov jugoslo
vanske vkade, da bi meja, v 
duhu osimskih sporazumov, 
resnično postala sredstvo za 
razvoj in medsebojno razu
mevanje in sodelovanje.

V ta namen beneški komu
nisti predlagajo, da bi takoj 
odpravili restrikcije v zvezi 
sprehodi meje vsaj za prebi
valstvo, ki sodi v okvir v i
demskih sporazumov, KPI se 
zatto obvezuje, da bo to vpra
šanje sprožila v izvoljenih 
skupščinah in na bližnjih se
stankih z Zvezo tolminskih 
komunistov.

V nadaljevanju zasedanja

so predstavniki sekcij obrav
navali gospodarski položaj, ki 
ga je orisal član deželnega 
odbora KPI Giuseppe Blase- 
tig. Najbolj prizadeti sta ob
močji Čedada in Manzana, 
kjer beležijo nadvse zaskrblj
ujoč padec delovne sile v to
varnah, perspektive, zlasti za 
mlade in žene, pa niso nič 
kaj rožnate, da se že poraja 
nevarnost brezposelnosti in 
emigracijo. Po odobritvi za
kona o obnovi in razvoju (546 
bis), po katerem so naši de
želi dodelili 3.000 milijard lir, 
postaja vprašanje utrditve 
gospodarstva v Nadiških doli
nah še bolj aktualno. Pokraji
na in dežela sta že predstavi
li razne razvojne načrte. Na 
krajevni ravni - razen v obči
nah, kjer krščanska demokra
cija nima večine - pa še na-

S. PIETRO AL NATISO NE - C O M U N IC A T O  STAMPA DEL PCI

PCI : Cooperazione internazionale 
e sviluppo economico

I rappresentanti delle sezioni del 
PCI delle Valli del Natisone si so
no riuniti giovedì 28 ottobre a S. 
Pietro al Natisone ed hanno af
frontato una serie di questioni at
tuali ed importanti.

Per prima cosa, sulla base di una 
introduzione del consigliere pro
vinciale Paolo Petricig hanno esa
minato i riflessi economici e poli
tici delle severe misure economi
che adottate dal governo jugoslavo 
e quelle relative ai passaggi di 
confine dei cittadini jugoslavi.

Le preoccupazioni del PCI nelle 
Valli del Natisone riguardano i ri
flessi che le misure jugoslave po
trebbero avere sulla cooperazione 
economica avviata nella zona e 
sull'avvio di ulteriori iniziative pro
duttive ed occupazionali.

Le limitazioni riguardano anche 
il piccolo traffico di frontiera e co
stituiscono una limitazione molto 
grossa al commercio, agli scambi 
culturali ed ai contatti fra le popo
lazioni e le realtà contermini.

La sezione del P.C.I. appoggia le 
iniziative rivolte a chiedere di mo
dificare le rigide norme restrittive 
del governo jugoslavo affinchè, nel
lo spirito del trattato di Osimo, il 
confine possa veramente diventare 
un fatto di sviluppo e di compren
sione reciproca.

A questo scopo occorre almeno 
consentire la libera circolazione 
delle persone residenti nelle zone 
lim itrofe ed interessate agli accor
di di Udine. Il P.C.I. si è impegnato 
di promuovere discussioni su que
sto nei consigli elettivi e nei pros
simi contatti con la Lega dei Co
munisti di Tolmino.

La riunione è quindi proseguita 
con l’esame della situazione eco
nomica illustrata da una relazione 
di Giuseppe Blasetig, membro del 
Comitato Regionale del P.C.I..

Vengono avanti preoccupanti d if
ficoltà nel cividalese e nel manza- 
nese, dove cala l ’occupazione nel
l'industria con prospettive molto in
certe soprattutto per i giovani e 
le donne e con il profilarsi dello 
spettro della disoccupazione e di 
un nuovo esodo migratorio.

Questo quadro pone il problema 
dello sviluppo economico delle Val
li del Natisone, nel momento in cui 
è stata definitivamente approvata 
la legge per la ricostruzione e lo 
sviluppo (546 bis) che assegna 
quasi 3.000 miliardi alia nostra re
gione.

Si vanno presentando piani di 
sviluppo a diversi livelli, provincia
le e regionale, ma in sede locale 
vengono tenute nascoste le linee 
sulle quali ci si intende muovere 
ad eccezione dei comuni dove la 
DC è in minoranza. La Comunità 
Montana è tuttora priva di un pia
no di sviluppo ed il consiglio diret
tivo rifiuta ai rappresentanti della 
opposizione qualsiasi informazione 
in merito e di prendere visione del
le proposte e degli elaborati, se
guendo la vecchia strada del cen
tralismo, della burocrazia e della 
mancanza di partecipazione.

Per il P.C.I. è un metodo inac
cettabile: gli eletti comunisti con
corderanno iniziative nei consigli 
comunali e neH’assemblea della 
Comunità Montana.

II P.C.I. delle Valli del Natisone 
è convinto che uno sviluppo possa 
essere realizzato con un chiaro 
discorso sulle risorse:

a) del Piano Regionale di svi
luppo;

b) degli investimenti della leg
ge 546 bis per la ricostruzione e lo 
sviluppo delle zone montane, ter
remotate e di confine;

c) dei nuovi possibili orienta
menti attuativi del trattato di Osi
mo;

d) dei dispositivi della legge di 
tutela globale della minoranza slo
vena per gli aspetti economici.

Altrettanto chiaro è il discorso 
sulle priorità degli interventi. Pri- 
ma è quella dell'occupazione con la 
realizzazione di aziende produttive 
e posti di lavoro, alla luce dei ri
sultati positivi finora raggiunti e 
la cui caratteristica è quella del 
decentramento nel fondovalle. Il 
P.C.I. nota che tuttora i comuni so
no sprovvisti di regolari aree ed 
infrastrutture capaci di recepire 
programmi di insediamento artigia

nale ed industriale. L'attenzione 
delle amministrazioni deve essere 
rivolta in questa direzione. Dalla 
garanzia del posto di lavoro nel set
tore industriale ed artigianale pren
deranno più facilmente l ’avvio le 
varie attività; anche con carattere 
integrativo del reddito, (agricoltura, 
turismo, commercio, ecc.). E’ un 
collegamento strutturale al quale 
va prestata la massima attenzione. 
Il PCI sostiene una seria politica 
per la casa che, partendo dal patri
monio esistente, si sviluppi in un 
piano rispondente alle esigenze 
delle giovani generazioni. Perciò il 
PCI sostiene e plaude alle iniziati
ve di carattere cooperativo ed al
tre in atto: queste debbono trovare 
comunque le risposte più rapide ed 
adeguate da parte dell’amministra
zione regionale.

I temi discussi saranno svilup
pati ed approfonditi nella prossima 
conferenza di zona del P.C.I.

prej nočejo povedati, kako 
nameravajo uporabiti dode
ljena sredstva. Gorska skup
nost še vedno nima svojega 
razvojnega načrta, vodstvo 
pa z raznimi pretvezami še 
naprej zavrača možnost, da bi 
se predstavniki opozicije sez
nanili s predlogi in načrti. Ko
munisti so se za to dogovo
rili, da bodo tako v občinskih 
svetih kot v skupščini gorske 
supnosti sprožili vrsto po
bud za uresničitev razvojne
ga načrta, ki naj temelj:

1. na deželnem razvojnem 
načrtu, 2. na investicijah, ki 
jih predvideva zakon 546 bis o 
obnovi in razvoju gorskih, po
tresnih in obmejnih območij,
3. na osimskem sporazumu,
4. na členih zakona o global
ni zaščiti Slovencev, ki zade
vajo gospodarska vprašanja.

Katere posege je treba naj
prej uresničiti?

Predstavniki sekcij KPI so 
soglašali, da je treba najprej 
spodbuditi zaposlovanje. Po
trebno je pridobiti nova de
lovna mesta in produktivna 
podjetja, tudi v luči doseda
njih uspešnih poskusov. KPI 
obenem ugotavlja, da občine 
še naprej nimajo predvide
nih področij in struktur za 
obrtniške in industrijske u- 
stanove. Tega se morajo kra
jevni upravitelji dobro zave
dati. Samo jamstvo de
lovnega mesta v industriji in 
obrtništvu utegne spodbuditi 
vse ostale dejavnosti: kme
tijstvo, turizem, trgovinstvo 
in druge.

Prezreti ne gre niti stano
vanjskega vprašanja. KPI se 
ogreva za resno politiko, ki 
naj upošteva zahteve mladih 
rodov. Razne pobude zadruž- 
niškega značaja povsem u- 
strezajo temu načelu in jih 
zato KPI podpira. Enako bi 
jih morala podpirati tudi de
želna uprava.

Srečanje narodnosti 
sosednih dežel na 

Gradiščanskem
(Avstrija)

Od 24. do 26. oktobra je 
bilo  v C indrofu  (Gradiščan
sko)-Avstrija  8. srečanje na
rodnosti iz sosednih dežel.

V poroč ilih  in  dvodnevni 
razpravi, so b ili obravnavani 
vsi aspekti p riso tn ih  narod
nostnih manjšin, poseben 
poudarek pa so udeleženci 
dali vprašanjem predšolske 
in šolske vzgoje v materinem  
jeziku.

Srečanja so se udeležili tu 
d i Slovenci iz I ta li je : Jože 
Koren in  Pavel S tran j sta za
stopala SKGZ. P rvi je  imel 
poročilo  o splošnem položa
ju  slovenske narodnostne 
skupnosti in  n jenim  bojem  
za dosego globalnega zaščit
nega zakona, drug i pa o sta
n ju  in  problem ih slovenske
ga šolstva v I ta l i j i .  Sloven
sko skupnost je  na srečanju 
zastopal dr. Rafko Dolhar.

V resoluciji, k i jo  posebej 
objavljam o, so omenjene vse 
delegacije, odnosno organi
zacije, k i so na tem važnem 
srečanju sodelovale.

Prihodnje srečanje bo v 
Jugoslaviji, morda na H rva 
škem a li v S loveniji.

«Na povabilo Hrvaškega 
kulturnega društva na Gra
diščanskem so se od 24. do 
26. oktobra 1982 sestali v 
C indrofu predstavnik i narod
nosti iz sosednih držav Ita 
lije , Jugoslavije, A vstrije  in 
Madžarske na svojem trad i
cionalnem Srečanju narodno
sti sosednih dežel. Poleg p r i
red ite lja  so se srečanja ude-

SUI PROVVEDIMENTI Dl AUSTERITÀ' DELLE 
AUTORITÀ' FEDERALI JUGOSLAVE

Interessante lettera del segretario regionale del PCI Giorgio Rossetti pubblicata dal «Piccolo» di Trieste

Il «Piccolo» di Trieste di 
venerdì 22 ottobre scorso a 
pagina 9 ha pubblicato un'in
teressante lettera del segre
tario regionale del PCI Gior
gio Rossetti che ripubblichia
mo integralmente perchè pen
siamo che non solo noi, ma 
tu tti i democratici si trove
ranno concordi su tante sue 
affermazioni, considerazioni e 
valutazioni, circa i recenti se
veri provvedimenti di austeri
tà addottati dalle autorità fe
derali jugoslave.

Ed ecco il testo della let
tera di Rossetti:

Caro d ire ttore, condivido  
pienamente le espressioni d i 
allarme e d i viva preoccupa
zione per le so rti dell'econo
mia triestina che g li ambien
t i economici e com m ercia li 
locali hanno manifestato r i 
spetto le m isure res trittive  a- 
dottate dal governo jugosla
vo. Credo anch’io che ci sa
ranno ripercussioni pesanti 
su ll’economia d i Trieste, d i 
Gorizia e d i tu tta  la fascia d i 
confine; d i tu tto  ciò m i sono 
fa tto  immediatamente in te r
prete presso i massim i d ir i
genti della Lega dei comuni
sti della Slovenia.

Si tra tta  qui d i vedere ra 
pidamente quali passi e quali 
proposte si rendono opportu
n i per circoscrivere o atte
nuare g li e ffe tti negativi del
le misure, per a ltro  autono
mamente prese del Parla

mento jugoslavo. Dico subi
to che non m i convincono i- 
potesi d i proteste fo rm a li o 
peggio ancora d i passi «le
gali» (ma d i che tipo?) nei 
confron ti dei nostri d irim - 
petta ti per presunte vio la« 
zioni d i accordi.
E ’ toccato ta lvo lta  anche alla  
parte Ita liana  d i non ottem 
perare ad accordi, per situa
zioni specifiche che si erano 
create; ma fra  le p a rti la 
questione è sempre stata v i
sta in chiave politica. Così 
dobbiamo vederla e a ffron 
tarla  noi oggi rispetto alle 
misure restrittive .

Credo però che conterà 
m olto lo sp irito  con cui fa 
remo le nostre proposte a 
questa controparte: e da que
sto punito d i vista sono an
ch’io convinto, come ha già 
detto Claudio Tonel, che non 
servono atteggiamenti inqu i
s ito ri o v ittim is tic i.

Ciò che occorre è aprire  
un confronto po litico  in  cui 
r is u lt i chiaro che la salva- 
guardia e lo sviluppo d i un 
clim a che ha contrassegnato 
la «Frontiera p iù  aperta d i 
Europa» in tu t t i questi an
n i è un bene im portante, an
che p iù  della valuta che po
teva entrarne e uscirne.

Ma se oggi da parte jugo
slava, d i fronte  ad una s tre t
ta non facile, si pensa che il 
gioco non valga la candela, 
bisogna che anche da parte

nostra ci sia lo sforzo per da
re d i p iù o meglio rispetto le 
precedenti form e d i collabo
razione. E  questo d i p iù non 
lo vedo tanto o solo in te rm i
n i finanziari, anche se nuove 
form e d i cooperazione reci- 
procamertte convenienti van
no ricercate, quanto soprat
tu tto  in te rm in i d i clim a po
litico .

Ma a llora  —  ecco perchè 
parlavo d i sp irito  nuovo e d i
verso con cui andare al con
fron to  con i nostri v ic in i — 
vogliamo fare una rifless io 
ne co lle ttiva  sul modo in cui 
una certa parte della c itta  si 
è atteggiata in questi anni nei 
confron ti degli jugoslavi che 
venivano a comperare o a la
vorare a Trieste? Vogliamo  
rifle tte re  su quella su ffic ien
za e sorda os tilità  con cui 
m o lti casi sono s ta ti tra tta ti?  
Buoni per portare valuta pa
gata poco, per sm altire merce 
spesso scadente ( non voglio 
generalizzare, so  c h e  c i  
sono tan ti com m ercianti o 
nesti e seri), per essere ind i
cati come i responsabili del
la sporcizia d i Trieste; gente 
d i cui non fida rs i sia per 
l ’ordine pubblico, sia per la 
stessa identità  nazionale d i 
Trieste, buoni per tu tto  que
sto, buoni per allargare a d i
smisura una rete commer
ciale che oggi risu lta  chiara
mente sovradimensionata r i
spetto le esigertze della c ittà ; 
non per una collaborazione

seria, in campi diversi, tra 
diversi ma alla pari.

Che avessero a ltro  da pen
sare che non alla «slavizza
zione» d i Trieste, che cercas
sero davvero form e serie d i 
cooperazione e non solo 
jeans, detersivi e caffè, ora 
i  fa t t i lo dimostrano. La c ittà  
in questi g io rn i correrà forse 
meno perico li d i «balcaniz
zazione», potrà essere p iù  pu 
lita , p iù eleganti que lli che 
circolano per le strade; nien
te p iù  problem i d i parcheg
gi, niente file  al confine. Ma 
anche niente valuta, meno 
commerci, meno manodope
ra jugoslava in  certe im pre
se, meno lavoro.

A llo ra  chi ha soffia to  sul 
fuoco d i un razzismo latente 
o inconscio, chi ha dato cre
d ito  a form azioni politiche  
che nei fa t t i alimentavano 
questo sciovinismo vorrà  
tra rre  da questa vicenda uno 
spunto d i riflessione? Una 
delle condizioni perchè que
sta fase d iffic ile  per Trieste 
possa essere superata in una 
tra tta tiva  che non sarà facile 
passa anche da un ripensa
mento riostro, d i tu tta  la 
città.

E dico nostro anche se co
me com unisti non penso dob
biamo fa rc i partico la ri auto
critiche, perchè comunque i 
com unisti d i questa c ittà  fan
no e sono parte e da questa 
riflessione co lle ttiva non in 
tendiamo chiam arci fuori.

lež ili: Slovenska ku ltu rno  — 
gospodarska zveza in Sloven 
ska skupnost iz Ita lije , Mad
žarska narodnostna skup
nost v S loveniji s svo jim i so
rodn im i ustanovami, I ta 
lijanska un ija  za Is tro  in  Re
ko, Zveza slovenskih orga
nizacij na Koroškem, Narod
ni svet koroških Slovencev, 
Gradiščansko madžarsko 
ku ltu rno  društvo, Demokra
tična zveza Nemcev na Mad
žarskem, Demokratična zve
za južn ih  Slovenov na Mad
žarskem, zastopniki Nem 
cev, H rvatov in Slovencev iz 
županije Vas, Mednarodno 
združenje ogroženih jezikov  
in ku ltu r, Federalistična l i 
n ija  evropskih narodnosti ter 
funkc ionarji, znanstveniki in 
časnikarji, k i se ukvarja jo  
z vprašanji narodnostnih  
skupin.

Ta sestanek je  ponovno 
p o trd il ve lik pomen, potreb
nost in  koristnost teh sreča- 
nij, ker im ajo  za predstav
nike narodnosti veliko člo
veško in in form ativno vred
nost. Ob vse sodobnejših iz 
menjavah in fo rm ac ij in iz
kustev so bila  poudarjena tu
d i sredstva in  možnosti za 
reševanje tak ih  odprtihvpras  
anj, s ka te rim i se dnevno 
soočajo posamezne narod
nosti. K lju b  različnosti p ro 
blematike in  družbenopoli
tičn ih  sistemov so poročila  
in  razprava zgovorno in ja 
sno pokazali, da so za zašči
to in  razvoj vseh narodnosti 
nujno potrebno ustrezni šol
ski in vzgojni ukrepi, prizna
t i  je treba jezik narodnosti 
v javnem ž iv ljen ju , zagoto
v it i zadostno m aterialno pod
poro narodnostnim  organi
zacijam in  n jihov im  sred
stvom javnega in fo rm iran ja  
ter ustrezno ozračje, med 
večinskim narodom in  narod
nostno skupnostjo. Posebno 
pom em bni so o troški v rtc i 
kakor tud i šolsko izobraže
vanje, saj se po izkušnjah
prav v teh ustanovah začenja 
najmočnejše raznarodova
nje. Iz teh razlogov je tud i 
ta tem atika bila  v ospredju  
tokratnega srečanja.

Za uresničenje teh načel 
je  rtujno potrebno, da se u- 
resničijo  obstoječi medna
rodni in  b ila tera ln i dogovo
r i  s stalno in aktivno udelež
bo ter soglasnostjo narod
nosti z namenom, da se spo
štu je jo  že davno fo rm u lira 
na načela evropskega prava 
o narodnostih in  razumeva
nja večinskega naroda za 
neobhodno potrebne stike in  
vezi narodnosti s svojim  ma
tičn im  narodom.

N i a lternative skupnemu 
ž iv ljen ju  in m iru  in  zato tu
ka j zbrane narodnosti želijo  
tud i v bodočnosti ig ra ti vlo
go mostu in  se bodo zavze
male zn obrambo in vzdrže
vanje m iru. Zbrane narodno
s ti z zadovoljstvom ugotavlja
jo  dobre meddržavne odno
se vseh zastopanih sosednih 
držav v upanju, da se bodo 
t i dob ri odnosi odražali tud i 
v podp iran ju  narodnostnih  
skupin neglede na njihovo  
številčnost».

Cindrof, 26-10-1982
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Impegno del PSDI per lo 
sviluppo del Matajur

G R M E K

Novice iz  komunsk

Sabato 30 ottobre alle ore 
17 in località Rifugio Pelizzo 
del Matajur si è tenuto un in
contro-dibattito sul tema : 
«Piano di Insediamento Pro
duttivo del Matajur», organiz
zato dal Comitato di Zona 
PSDI Valli del Natisone.

Erano presenti il segretario 
della Federazione Provinciale 
geom. Gianfranco Sette e 
l'assessore regionale prof. 
Renato Bertoli, il presidente 
dell'azienda autonoma di sog
giorno e turismo del Civida- 
lese e Valli del Natisone Giu
seppe Paussa ed il consiglie
re provinciale Camillo Melis
sa.

Ha introdotto i lavori il 
presidente del Comitato di 
Zona p.e.i. Aldo Mazzola por
gendo il saluto a tu tti i con
venuti, peraltro numerosi, da
ta l ’importanza del tema in 
discussione.

Ha preso quindi la parola il 
relatore Giuseppe Paussa il 
quale ha illustrato la posizio-

RADIO 
IMA NOVEGA

Dosedanji glavni urednik in 
direktor radia Koper Miro Ko
cjan je po dolgoletnem vest
nem opravljanju svoje dolžno
sti odšel v zaslužen pokoj. S 
svojo inteligenco, strokovno 
sposobnostjo, globoko človeč
nostjo in dobrohotnim, simpa
tičnim karakterjem je pustil 
na radiu, med sodelavci in ko
legi, pa tudi med zamejskimi 
sodelavci svoj neizbrisen pe
čat, ki ga bo prav upoštevati 
tudi v nadaljni aktivnosti tega 
važnega sredstva množičnega 
obveščanja za Slovence in I- 
talijane, na tej in drugi strani 
meje.
Pred dnevi je skupščina RTV 

Ljubljana imenovala za novega 
glavnega urednika direktorja 
radia Koper Milana Vergana, 
dvaintridesetletnega diplomi
ranega ekonomista iz Kopra. 
Pred imenovanjem je bil Ver-

Ha avuto luogo d i recente 
un incontro tra i l  Rettore 
de ll’Università d i Udine prof. 
Roberto Gusmani e una de
legazione delle organizzazio
n i slovene della provincia d i 
Udine guidata dal prof. Gu
glie lm o Cerno. Durante il  
cordiale colloquio sono stati 
esaminati i  p rob lem i d i na 
tura  socio-economica e cul
turale della Slavia friu lana  
e le possibilità  d i recupero 
e mantenimento del patrim o
nio linguistico sloveno.

Da parte della delegazione 
slovena è stata illus tra ta  l ’a
zione dei c irco li e della stam
pa locale per promuovere lo 
interesse verso questo ricco 
patrim onio  linguistico e cul
turale che però senza un ap
posito strum ento legislativo  
d i tutela ed efficaci interven
t i in campo socio-economico 
è destinato ad un irrevers ib i
le degrado. E ’ stato pure r i 
cordato il  vasto movimento 
popolare che ha contribu ito  
alla nascita dell'Università  
friu lana  quale centro d i r i

ne del PSDI in merito al P.I.P. 
del Matajur fissandola sinte
ticamente in 4 punti:

1) l ’importanza e l ’irrinun- 
ciabilità di un piano di inse
diamento produttivo quale 
strumento di crescita e svi
luppo della zona e contigue 
valli.

2) le giuste preoccupazioni 
della gente locale sulla rea
lizzazione dello stesso.

3) la propria disponibilità 
ad operare affinchè da questo 
progetto la popolazione loca
le possa trarre il massimo 
beneficio.

4) l'inserimento dello stes
so piano nella più vasta que
stione dello sviluppo delle 
Valli del Natisone.

L'assessore regionale Re
nato Bertoli, successivamen
te, ha illustrato una propo
sta di legge su ll’agriturismo 
da lui presentata in sede re
gionale nell’anno 1979 e non 
ancora discussa per imperdo
nabile lentezza burocratica.

KOPER 
DIREKTORJA

gan pomočnik direktorja za 
gospodarska vprašanja in na 
sploh aktiven družbenopolitič
ni delavec.
V svojem programskem kon

ceptu Milan Vergan poudarja 
krepitev vloge radia Koper pri 
informativno-politični dejav
nosti pripadnikov italijanske 
narodnosti v Jugoslaviji in Slo 
vencev, ki živijo v Italiji. Kopr
ski radio si bo tudi prizade
val, da bodo najhitreje in čim
bolj kakovostno «pokrili» del 
Istre, severne Primorske in 
Benečije, kjer oddaj radia Ko
per še ne slišijo.

Novemu glavnemu uredniku 
in direktorju radia Koper če
stitamo in mu želimo na nje
govem delavnem mestu obilo 
uspehov in zadovoljstva, M i
ru Kocjanu pa dolgoletno, 
srečno in veselo uživanje za
služenega — ne pokoja — 
penzije.

cerca e d i promozione d i a t
tiv ità  cu ltu ra li e scientifiche  
in stretta  relazione con le 
caratteristiche del te rrito rio .

I l  prof. Gusmani, d im o
strando attenzione e cono
scenza della realtà e dei pro
blem i degli sloveni della pro
vincia d i Udine, ha dichia
rato la d ispon ib ilità  a valu
tare e ad accogliere concrete 
form e d i collaborazione sul 
piano scientifico ed operati
vo tra  la comunità slovena e 
i  vari is t itu t i delle facoltà d i 
lingue e le tterature stranie
re, agraria ed ingegneria. La 
rinascita de ll’agricoltura e 
della zootecnia, la difesa del 
te rrito rio , problem i collegati 
a ll’urbanistica e alla p ia n ifi
cazione, l ’istituzione d i corsi 
d i aggiornamento didattico  
per l ’insegnamento bilingue  
e della parlata slovena locale 
sono i se tto ri nei quali g li 
is t itu ti un ivers ita ri potreb-, 
bero fo rn ire  s tim o li oppor
tun i ed insos titu ib ili s tru 
menti scientifici.

Ha focalizzato l ’importanza 
dell’agriturismo che ben si 
inserirebbe e valorizzerebbe 
la realtà locale.

Il segretario provinciale 
Gianfranco Sette ha imposta
to il suo intervento sul piano 
prettamente politico assicu
rando la costante presenza 
del partito nelle Valli del Na
tisone, l ’attenzione a tu tti i 
problemi che la riguardano 
nonché l'impegno ad adope
rarsi alla risoluzione degli 
stessi ed ad unire le forze 
piuttosto che trovare motivi 
di disgregazione.

L’assessore provinciale Ca
millo Melissa, con dati pro
vinciali alla mano, ha illustra
to lo spopolamento costante 
delle Valli del Natisone ed il 
loro conseguente depaupera
mento ed ha avanzato alcune 
ipotesi di proposte per tam
ponare tale emorragia.

Tra gli interventi che si so
no succeduti nel dibattito da 
rilevare quelli di Goriup, del- 
l ’ing. Fanna, del dott. Birtig 
Guido, e del presidente della 
comunità montana Giuseppe 
Chiuch che ha illustrato posi
tiv ità  e difficoltà per l ’attua
zione del P.I.P. del Matajur.

Ha chiuso il dibattito il 
presidente del Comitato di 
Zona p.e.i. Aldo Mazzola, che 
ha svolto anche funzioni di 
moderatore , sottolineando 
quanto detto dagli oratori pre
cedenti, recependo indicazio
ni e suggerimenti scaturiti nel 
dibattito e mettendo in luce 
l ’importanza del Comitato di 
Zona PSDI quale garanzia di 
vigile e attenta partecipazio
ne a tu tti i problemi delle Val
li del Natisone.

Nel prossimo numero pub
blicheremo l'intervento di Al
do Mazzola, presidente del 
Comitato di Zona del PSDI al
l'incontro organizzato dallo 
stesso partito sui problemi 
del Matajur.

Iz Svice pozdravi, 
čestitke in zahvala 
gospodu Gujonu, 
famoštru v Matajurju

Spoštovani Novi M ata jur!
Pišem Vam zato, da b i se 

javno, v mojem imenu, v i- 
menu družine in p rija te 
ljev toplo zahvalil gospodu 
Gujonu za njegovo skrb in 
delo, k i ga opravlja  za obram  
bo M a ta ju rja  in za interes 
Matajurcev, da ne b i prišel 
naš svet v roke grabežljivih  
in brezvestnih izkoriščeval
cev (s fru tta to r i) .

Letos poteka 45 let mašni- 
škega službovanja našega go
spoda Gujona v M ata jurju . 
V vsem tem času, ob lepih in  
slabih priložnostih, v veselih 
in žalostnih okoliščinah je b il 
vedno na s tran i svojega lju d 
stva. Iz  srca mu čestitamo za 
45 letno vestno opravljan je  
duhovniškega poklica v Ma
ta ju rju . Voščimo mu mnogo 
zdravja in osebne sreče, da 
bi ostal v M a ta ju rju  še mno
go let v službi Boga in lju d 
stva.

Vsi tis ti, k i smo po svetu, 
ga prisrčno pozdravljamo.

M ario  Gosgnach 

Zuchw il, 16-10-1982

Zadn ji kom unski konsej 
se je sestal u nedeljo 20. 
septembra. N arv ič  se je  go
vo rilo  o te lih  stvareh:

1) Uprašali so deželo ( re 
g io n i, da bo financ ira la  tele 
d j eia:

—  Dovaršitev in  u ta rd itev 
ceste u gorenjem koncu To
polovega. Predvidevajo, da 
bo jo  znašali t i  s trošk i 350 
m ilijo n o v  lir .

— Za uzdrževanje vodovo
dov (acquedotti) po vaseh: 
300 m ilijo no v  lir .

—  Postro j itev in  as fa ltira 
n je medkomunalne ceste 
Podlak-G orenji T a rb i : 250 
m ilijonov .

—  U rbanizacija  zemljišča 
za p roduktivne um estitve 
p r i Vodopivcu (fab rika? ) 
200 m ilijonov.

— Ureditev prevoznih po
t i  v dolenjem  koncu Sevca: 
150 m ilijonov.

— Zgraditev športnega i- 
grišča: 150 m ilijo n o v  lir .

Poleg tega so sk len ili, da 
zaprosijo  deželo eno m il i ja r 
do 850 m ilijo n o v  l i r  za ob
novitev in  postro jitev  hiš, k i 
j ih  je poškodoval potres.

2) So ble sparjete nove

CALCIO
«Paolo - Pierino» derby in pa
rità.

Udinese - Verona 0-0. Una 
partita alla quale non è man
cato lo spettacolo ed è an
che con un pizzico di orgo
glio da valligiano che ho no
tato fra i ventidue in campo 
due giovani calciatori delle 
nostre Valli, primattori della 
gara anche se sono meno fa
mosi dei vari Edinho e Dir- 
ceu, Paolo Miano e Pierino 
Fanna. I due sono stati alla 
altezza della loro fama e 
spesso si sono trovati di fron
te in contrasti da «scintille» 
però nonostante tutto sono 
risultati fra i m igliori in cam
po dimostrando tutto il loro 
valore.

Risultati e Marcatori 
(al 31 ottobre)

PROMOZIONE
Valnatisone - Ponziana 3-2 
Fontanafredda - Valnatis. 1-0

2a CATEGORIA
Medeuzza - Savognese 2-1 
Fulgor - Audace 0-3 
Audace - Olimpia 2-4 
Savognese - Buttrio 0-0

3* CATEGORIA
Pulfero - Paviese 1-2 
Turno di riposo

UNDER 19
Cussignacco - Valnatisone 0-0 
Valnatisone - Cividalese 0-1

ALLIEVI
Audace - Serenissima 2-2 
Tarcentina - Audace 3 -2

GIOVANISSIMI
Turni di riposo 
ESORDIENTI
Valnatisone - Percoto (recu

pero) rinv. impraticabilità 
campo.

Aurora Rem. - Valnatisone 0-2 

PULCINI
Valnatisone - Serenissima rin

viata per impraticabilità del 
campo.

Bearzi - Valnatisone 1-2

MARCATORI:
7 reti: Gubana Paolo.
6 reti: Rot.
4 reti: Miano Massimo.

tarife , k i j ih  predvideva za
kon 10/77 za zidavo novih 
stanovanj.

3) Kom unski svet je  skle
n il, da uzame na svoje ra- 
mana breme stroškov 5. m i
lijon o v  l i r  za odprie t cesto 
iz Grmeka do Platea. D jelo 
bo koštalo 100 m ilijonov , od 
teh j ih  bo 95 p lačja la  dežela 
(reg ion).

4) K o n tr ib u t šolskega o- 
k ra ja  (D is tre tto  scolastico) 
za en m ilijo n  300 tisoč l i r  
bo ponucan za delno (p a r
c ia lno) k r it je  stroškov, k i so 
povezani s šolo.

5) P ostro jih  bo jo  ceste iz 
razpotja  Luže - Podlak - 
razpotje  Luže - Hostne in  
cesta za b rito fa m  na Ljesah. 
S trošk i za p rv i lo t: 200 m i
lijon o v  l ir .

6) Je b iu  sparje t sklep od 
giunte, da uzame kom un na 
svoja ramana 2 m ilijo n a  500 
taužent stroškov za zgrad- 
n jo  vodovodov (acquedotti) 
v Skalah in  Rukinu.

Tale voda bo služila tud i 
nekaterim  vasem dreškega 
komuna. Skupni s troški 
bojo  znašali 245 m ilijo n o v  
lir ,  k i j ih  bo k r ila  dežela.

3 reti: Dugaro Antonio,
Dorbolò Michele, Ipnotico.

2 reti: Vogrig Simone, Chia- 
bai Stefano, Pinatto Cesare, 
Caucig, Birtig Roberto, Petri- 
cig Valter, Scuderin Andrea, 
Zuiz Andrea, Rudi Ermanno.

1 rete: Paravan, Tomasetig 
Pio, Chiabai Bruno, Balus, 
Specogna Daniele, Petricig 
Diego, Buonasera, Dugaro 
Terry, Floreancig Antonio, 
Clodig Luca, Comugnero, 
Chiacig Walter, Cencig, Jus- 
sig, Jannis, Mauri, Moreale 
Giovanni, Pelizzari, Urli Luca, 
Vogrig Bruno, Vogrig Stefa
no.

Autoreti 1 Pulcini a fa
vore.

Su e giù per le Valli.

Anche la Valnatisone ha i suoi 
«Gemelli...»

Li chiamano i «gemelli del 
goal», quando due attaccanti 
della stessa squadra segna-

Antonio e Fabrizio

no molte reti. Nella catego
ria «Esordienti» della Valna
tisone invece c ’è una curio
sità. Ad andare in campo ci 
sono due «veri gemelli»: An
tonio e Fabrizio Floreancig. 
Appassionati del gioco del

7) K o n tr ib u t 4. m ilijo no v  
lir ,  k i j ih  je  pošjala P refek
tura, bo ponucan za pomoč 
te potrebnim .

8) Konsej je  uzeu na zna
nje, da m uora b it  Giuseppe 
R u tta r plač jan  za loka l, k i 
ga je  b iu  kom un uzeu na 
f it .  Vsota znaša 700 taužent 
lir .

9) Sparjet je  b iu  sklep od 
giunte, k i je  pooblaščal šin- 
daka, da podpiše kontra te  
za izvršitev pos tro j itven ih  
del nekaterih  hiš, k i so ble 
poškodovane od potresa:

—  P odje tje  (im presa) V o
g rig  Romeo in  Graziano iz 
Gorenjega Barda, bo po- 
s tro jila  hišo, katere gospo
dar je  Andrea Pauletig iz 
Seuca. Delo bo košta lo  13 
m ilijo n o v  700 taužent lir .

— Podjetje  Gus Sergio, 
R u d i in  C. bo p os tro jila  h i
še ka te rih  la s tn ik i so: F ili-  
p ig G uerrino iz Topolovega, 
Rucchin Adele iz Lom baja 
in  Trusgnach M aria  iz Sev
ca.

10) Uzeli so na znanje f i 
nančno poroč ilo  lokalne 
zdravstvene skupnosti.

(U n ità  sanitaria  locale).

pallone, è ormai da tre anni 
che con alterne fortune pra
ticano il calcio. Il primo gio
ca mezzala, mentre il secon
do da un paio di settimane 
fa il mediano e si augura pri
ma o poi di superare nella 
classifica marcatori del no
stro giornale il fratello che 
attualmente lo precede; una 
sfida a suon di... goal!

CICLISMO

Conclusa con la gara sociale, 
l'attività su strada dell’U. C. 
Cividalesi.

Come da anni è consuetu
dine al termine della stagio
ne su strada l ’unione ciclisti 
Cividalesi ha organizzato per 
concludere in bellezza una 
stagione ricca di successi la 
gara sociale.

Dopo la gara, disputata lun
go un itinerario della Valle 
del Natisone, c ’è stato un rin
fresco per i c ic lis ti, i fam ilia
ri, i dirigenti, le autorità, so
stenitori ed un folto gruppo 
di simpatizzanti nella taver- 
netta del presidentissimo 
cav. Bruno Beuzer.

Secondo le solite voci di 
corridoio abbiamo appreso 
che il presidente Beuzer ha 
intenzione di non essere ri- 
confermato al timone della 
società.

Al suo posto dovrebbe su
bentrare il noto alimentarista 
di Campeglio, Luigi Vida tito 
lare dell'omonimo salum ifi
cio.

Gii atleti dell'Unione Ciclisti Cividalesi assieme al presidente cav. Bruno 
Beuzer, al direttore sportivo Bruno Bellina, al cons. reg. Romano Speco
gna, al sindaco di S. Pietro Marinig Firmino, al pres. com. mont. Chiuch 
Giuseppe con al centro del gruppo Paolo Miano.

IN C O N T R O  FRA IL RETTORE 
DELL’UNIVERSITÀ’ D I UDINE  

E LE O R G A N IZZA ZIO N I SLOVENE  
DELLA PROVINCIA

L O  S P O R T
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Tudi letos smo počastili po 
grobovih naše padle partizane

Conferenze 
storico - linguistiche sul 

popolo sloveno a Cividale

Deset spomenikov, deset 
obeležij od Kolovrata do Re
zije, na katerih so vklesana 
imena padlih za našo svobo
do. In koliko je še trupel nez
nanih junakov, ki jih skriva 
naša zemlja in ne vemo, kje 
trohnijo? Morda še preveč.

Na naši zemlji so se odvija
le hude borbe proti okupato
rju.

Z ramo ob rami so se borili 
proti skupnemu sovražniku 
slovenski in italijanski parti
zani.

V skupnem grobu slovenskih 
in italijanskih partizanov na 
matajurskem pokopališču po
čiva večno življenje tudi bo
rec črnega plemena iz daljne 
Južne Afrike in prav tako 
Srbijanec iz Šumadije.

Tako se spominjamo vsako 
leto tistih , ki so darovali svoja 
življenja za naš boljši svet in 
tako smo se zbrali tudi letos 
s predstavniki jugoslovanske
ga konzulata iz Trsta, pred
stavniki ANPI iz Vidma in mi, 
predstavniki slovenskih dru
štev Benečije, da smo skupaj 
polagali vence in cvetje na 
grobove partizanov.

Prvo srečanje je bilo ob 
spomeniku Rezistence v Če
dadu.

Tu so se kratke cerimonije 
udeležili, poleg civilnih in 
vojaških oblasti, predstavniki 
vseh bojevniških organizaciji. 
Po položitvi vencev in potem 
ko sta zapela nekaj žalostink 
dekliški oktet srednje šole iz

Tolmina, pod vodstvom neu
trudne kulturno - prosvetne 
delavke Vere Klemente, in 
moški pevski zbor iz Dolenje 
Tribuše, ki ga vodi Vladimir 
Jan, je imel čedadski župan 
Pascolini, kratek a zelo po
memben nagovor, v katerem 
je s plemenitimi besedami po
veličeval skupno borbo proti 
nacifašizmu, pohvalil dobre 
sosedske odnose med Jugo
slavijo in Italijo in se zavzel 
za še tesnejše sodelovanje 
med sosednjima narodoma in 
državama.

Delegacijo jugoslovanske
ga konzulata iz Trsta sta vo
dila generalni konzul Mirošič 
in namestnik konzula Neven
ka Kovačič.

Delegacijo ANPI iz Vidma 
pa je vodil predsednik Fede
rico Vincenti.

Tolminsko delegacijo pa to
variš Klavora.

Kot po navadi, smo se v 
Čedadu razdelili v dve skupi
ni. Prva je šla v zapadno Be
nečijo in Rezijo, druga pa po 
pokopališčih vzhodne Bene
čije.

Tako so bili položeni venci 
in cvetje k naslednjim spo
menikom: Čedad, Sv. Lenart, 
Sv. Pavel (Srednje), Gor. Trbil 
(Srednje) Sv. Štoblank (Dre
ka), Topolovo (Grmek), Ma
tajur (Sovodnje), Čenebola 
(Fojda), Tipana in Osojani 
(Rezija). Ob vsakem spome
niku je po en mladinec (mla
dinka) s Tolminskega imel 
priložnosten nagovor in se 
zahvalil tistim , ki so se boje
vali in darovali svoja življe
nja za našo svobodo. Prav ta
ko sta bili zapeti ob vsakem 
spomeniku dve žalostinki od 
omenjenih pevskih zborov. 
Svečanosti so se povsod ude
ležili župani in župniki, razen 
na pokopališču pri Sv. Pavlu.

Cerimonija polaganja ven
cev se je tudi letos zaključilo 
v Matajurju, ko se je delega
cija z generalnim konzulom 
Mirošičem vrnila iz Rezije.

Na pokopališču v Mataju
rju je spregovoril tudi pred
sednik ANPI Federico Vin
centi in s čustvenimi ter bor
benimi besedami počastil pa
dle in poveličal skupno bor
bo proti nacifašizmu.

Vsi govori Tolminskih mla
dincev so vredni objave, a te 
ga, žal, ne moremo storiti za
radi pomanjkanja prostora.

Mislimo, pa da vse zadovolji
mo z objavo govora, ki ga je 
imel v Sv. Lenartu in na Ma
tajurju Hobič Vojko, sekretar 
sindikata iz Tolmina. V tem 
govoru je strnjeno, tudi kar 
so drugi povedali.

Govor
Vojka

Hobiča
ob spo m en ik ih

Zbrali smo se v tem jesenskem 
dnevu tu v Benečiji pod mogočnim 
Matajurjem, Humom, Sveto Leno, 
pod Škorjo in Vrhom, da obudimo 
spomin na vas padle, da se vam 
poklonimo in vam položimo venec 
na prgišče zemlje, ki vas pokriva.

Zakaj samo enkrat na leto? Za
služili ste mnogo več. Koliko gorja 
ste pretrpeli, niste imeli srečne 
mladosti, koliko noči prebedeli? Bi
li ste lačni, mokri in prezebli, ko 
ste postavljali v bran svoja življe
nja. V bram tem prelepim hribom, 
grapam in dolinam, tej beneški zem
lji, ki je bila v dneh NOB vaša ma
ti in varuhinja.

Danes so vsi ti spomini ponovno 
v nas. Pri vaših soborcih, ki so tu 
med nami so še živi, saj so z vami 
delili usodo tistih mračnih dni. Med 
nami mladimi, ki teh grozot nismo 
doživeli, so ti spomini megleni, le 
iz pričevanj in učenja.

Danes vsi skupaj še toliko bolj 
čutimo do vas dolg, ker smo v ča
su, ko se v svetu poglabljajo na
sprotja, ko se razraščajo lokalne 
vojne, ko se bojuje brat proti bra
tu z orožjem v roki, ko svet drvi 
spopadu nasproti. Srednja Amerika, 
jug Afrike in Bližnji vzhod so žari
šča, ki lahko vsak trenutek zanetijo 
zastrašujoč požar in sprožijo 3. 
svetovni spopad.

Danes 37 let po končani 2. sve
tovni vojni, v kateri ste izgubili 
svoja življenja, se dogajajo prav ta-

Promosso d a ll'Is titu to  per 
l ’Istruzione slovena è in iz ia
to martedì 19 ottobre a Ci
vidale nella sala «Ivan T rin- 
ko» i l  ciclo d i storia  e lette
ra tura  slovena. L ’Is titu to , 
che promuove una serie di 
in iz ia tive d i studio della lin 
gua slovena nella Slavia f r iu 
lana e nella stessa c ittà  di Ci
vidale, intende fo rn ire  un u l
teriore elemento di conoscen
za.

A cominciare da quella di 
martedì, le conferenze si 
svolgono tu tte  in  lingua slo
vena e sono qu ind i dedicate 
a que lli che hanno frequen
tato i corsi p iù  avanzati.

M artedì 19 i l  ciclo è 
in iz ia to  con la conferenza di 
M ilan  Pahor, responsabile 
per la sezione storia  ed et

nografia presso la B ib lio te 
ca nazionale e degli studi slo
vena di Trieste. Nel suo ciclo 
di sette lezioni Pahor analiz
zerà tu tte  le tappe della sto
ria  del popolo sloveno.

Nella p rim a  lezione ha svol
to i l  suo tema partendo dai 
p r im i insediamenti per giun
gere alle rivo lte  contadine. 
Un lungo periodo, quindi, 
che ha visto comporsi i l  po
polo sloveno da ll’o rig inario  
insieme delle s tirp i slave, dai 
suoi m ovim enti in  un vastis
simo te rr ito r io  dall'Europa 
orientale a successivi luoghi 
di insediamento, dalla com
posizione triba le  ad una o r
ganizzazione feudale, im po
sta da ll’esterno e quind i ai 
m ovim enti di ribe llione dei 
contadini.

ke grozote, pred nami so prav tako 
mračni dnevi, kot v tistih dneh. Ne 
moremo mimo tega, da tudi tu pred 
vami ne bi vsi zbrani enotno prote
stirali proti genocidu nad nedolžnimi 
ljudmi. Kaj žene fašistično svojat v 
taka dejanja, kot se dogajajo v Bej
rutu? Mar je to sploh človeško? 
Kaj so zakrivili ti prebivalci golih 
rok in lačni? Mar je potrebno take 
fašistične metode uporabljati prav 
narodom, ki so to občutili med 2. 
svetovno vojno? Odločno zahteva
mo, da se Izrael umakne iz zasede
nih ozemlj.

Do vas padlih in do vseh teptanih 
narodov, ki jih hočejo podjarmiti, ču
timo še večjo odgovornost, da se 
zavzamemo za mir in sožitje med 
narodi in narodnostmi.

Naj meja ne bo črta - ločnica med 
dvema narodoma, temveč most 
prijateljstva in zbliževanja. Zadnji 
ukrepi, ki so bili sprejeti v Jugosla
viji nimajo namena zapiranja in ože
nja medsebojnih odnosov, ki so bi
li skovani med Italijo in Jugosla
vijo, temeveč le reševanja težkih 
gospodarskih razmer, v katerih smo 
se znašli ta trenutek. Ti ukrepi so 
le začasni in tudi niso taki, ki bi 
zmanjševali zbliževanja.

Dobrososedski odnosi, krepite- 
v obmejnega sodelovanja, predvesm 
pa podpora borbi manjšine za pra
vice Slovencev v Benečiji, Kanal
ski dolini in Reziji, so ena naših 
prioritetnih nalog v sodelovanju.

Naj te besede ne izzvenijo pre
več politikantsko. Vse to dogajanje 
je danes aktualno in o njem more
mo spregovoriti povsod, na vsakem 
koraku. Spregovoriti zato, da se bo
mo še bolj zavedali odgovornosti 
nas vseh, ki živimo in delamo v 
svobodi, v svobodi, ki ste nam jo 
priborili vi, ki ste tu pokopani. Svo
boda je nekaj največjega kar človek 
sploh lahko ima. Take svobode pa 
si v današnjem času želi veliko lju
di po svetu, ki so zatirani in so jim 
kršene osnovne pravice.

Naj končam z verzi Prešernove 
ZDRAVLJICE: «Žive naj vsi narodi, 
ki hrepene dočakat dan, da koder 
sonce hodi, prepir iz sveta bo pre
gnan, da rojak, prost bo vsak, ne 
vrag, le sosed bo mejak.

Večna slava in hvala vam tova
riši !

UDINE

IL COMUNE Dl UDINE 
PER IL FRIULANO

I I  Comune d i Udine atten
de l'a rr ivo  del Comitato r i 
s tre tto  della Commissione 
A ffa ri Costituzionali della 
Camera con interesse e fid u 
cia nella possib ilità  d i veder 
favo rito  e valorizzato i l  pa
trim on io  d i cu ltura  e lingua 
del popolo friu lano.

Poiché anche i l  sindaco 
d i Udine sarà ascoltato dal 
com itato ris tre tto  i l  consiglio 
comunale si è messo a ll’ope
ra per presentare un proprio  
documento.

L ’o rig ina lità  del documen
to sta nel fa tto  che, per la 
prim a volta, i l  consiglio co
munale d i Udine vota un te
sto scritto  sia in ita liano che 
in friu lano . In fa tti,  l ’im por
tante assise elettiva afferm a: 

«...Al fine d i manifestare 
con un atto sim bolico la fe r
ma volontà del Comune d i 
Udine per la salvaguardia e 
la valorizzazione della cu ltu 
ra e della lingua friu lana, an
che attraverso opportune i- 
niziative per un ampliamen
to dei suoi spazi d i fruizione, 
al presente testo in  lingua i- 
taliana viene allegato i l  te
sto in lingua friulana».

Ecco i l  testo in friu lano : 
« Il Consei comunàl d i Udi

ne, savùt che stan per rivà

in  F r iù l deputàz che compo- 
nin i l  Cum itàt ris tre t de Co- 
m ision pai Afars Costituzio- 
nài, par cjapà-su d i prim e  
man ce che domande la ne- 
stre in t pe tutele de lenghe 
e de cu lture furlane, savùt 
che i l  S ior S indic al vegnara 
scoltàt, p rin  d i dut al salude 
e al ringrazie i deputàz che 
vegnin a Udine, po-dopo al 
impegna i l  S ior S indic a fà  
savè a lo r che la c ità t d i Udin 
- che si propon come cen
tro  dal F riù l, ben savint che 
chist a l'é plen d i fermenz e 
d i realtàs che bisugne tign i 
cont -e domande che i l  Par
lament de Republiche Talia
ne al fasi in cu rt une buine 
leč non dome par i furlans, 
ma par ogni in t, cu lture e 
lenghe che si cjate den tri dal 
F riù l e dal nestri Stàt, ancje 
se chestis ’è son p in i p izulis  
e par chest e puedin fasi scol- 
tà mancul.

I l  Consei comunàl, al cró t 
te Costituzion de nestre Re
publiche e tai soi p rinc ip is  
d i ugualianze e al stà sigur 
che i l  Parlament al lavorarà  
par favo ri la valorizazion e 
l'incressite de culture o rig i
narie de nestre tiare e d i du- 
tis lis sós possibilitàz d i e- 
spression».

Nekoga moraš imeti rad Verzi sodobne slovenske poezije
Versi di poesie contemporanea
Rubriko vodi - a cura di Marino Vertovec

5.

Z dokončno zmago in osvobodit- 
vjo države se začenja slovenska so
dobna poezija, ki pozna različne fa
ze, v katerih so prevladovali različni 
elementi. Prvo obdobje traja od kon
ca vojne do leta 1948 ali 1950, ko 
je vsa pesniška ustvarjalnost v zna
menju zbiranja sil za obnovitev po
rušene domovine in graditve nove 
države, industrializacije in graditve 
novih in naprednejših odnosov v 
mestu in na podeželju.

Slovenska poezija je v tem času 
pod močnim vplivom socialističnega 
realizma, ki prihaja iz Sovjetske 
Zveze, kot sta tudi figurativna 
umetnost in glasba. Socialistični 
realizem ni bil nič novega v sloven
ski literaturi, samo da zdajšnja va
rianta te smeri bi morala močno 
okrepiti prvine socialistične idejno
sti, medtem ko bi morali kritična in 
tudi romantična idejna stran stopiti 
v ozadje.
Po letu 1950, začenjajo dozorevati

novi vidiki in nova spoznanja, tudi 
po zaslugi prevodov iz evropske in 
ameriške literature, čeprav je že 
leta 1946 Matej Bor v svoji baladi 
«Srečanje» ugotovil, da človekova 
usoda ni nujno predana poteku zgo
dovine, kot je pri Kajuhu, ki je pel: 
«za kar sem umrl, bi hotel še en
krat umreti».

Na začetku pedesetih let, so to
rej pesniki prišli do ugotovitve, da 
umetnost in revolucija ni nujno da 
hodita vštric; se začenja tako no
va doba, obdobje razmišljanja o u- 
sodi in sreči posameznika ter smi
slu življenja. Nastopa obdobje slo
vstvenega pluralizma, čeprav pre
vladuje še vedno smer, ki je iz
hajala iz predvojnega socialnega 
realizma, vendar z značilnimi spre
membami. V ospredje prihajata zdaj 
resignacija in novoromantična me
taforika, iskanje izgubljene sfere in
timnosti, medtem ko verz postane 
prost. Pesniška zbirka «Pesmi štirih» 
leta 1953 je manifest omenjenih no
vih tendenc v slovonski poeziji. Pe

sniki so: Ciril Zlobec, Janez Menart, 
Tone Pavček. Kajetan Kovič, ki so 
se vsi od prvega skupnega nasto
pa, razvili v izrazite pesniške oseb
nosti. V ta rod sodijo še pesniki 
Ivan Minatti, in Lojze Kraker. V tem 
času se pojavi tudi Edvard Kocbek 
s svojo poezijo, ki se navdihuje pri 
katoliškem ekspresionizmu ter Ce
ne Vipotnik in Jože Udovič, ki ju 
druži simbolistična težnja uveljaviti 
formalno lepoto kot osredno vred
noto.

(se n ad a lju je )

Beri in širi 
Novi Matajur

Con la vittoria finale e la libera
zione del Paese inizia la poesia slo
vena contemporanea, che conosce 
fasi alterne, nelle quali predomina
no vari elementi. Il primo periodo 
va dalla fine della guerra fino al 
1948 o anche 1950, un arco di tem
po in cui tutta la creatività poetica 
si svolge all’insegna della ricostru
zione della patria distrutta dalla 
guerra e della costruzione del nuo
vo stato, della industrializzazione e 
dell’instaurazione di nuovi e più a- 
vanzati rapporti sociali nelle città e 
nelle campagne. La poesia slovena, 
in questo periodo, è sotto l ’influs
so del realismo socialista prove
niente dall’Unione Sovietica, come 
lo sono pure le arti figurative e la 
musica. Il realismo socialista non 
rappresentava nulla di particolar
mente nuovo nella letteratura slo
vena, ad eccezione del fatto che la 
variante che si voleva imporre a- 
vrebbe dovuto sottolineare, in mo
do particolare, gli elementi della 
ideologia socialista, mentre l ’aspet
to critico e romantico avrebbero

dovuto rimanere in secondo piano.
Dopo il 1950 cominciano a deli

nearsi nuovi punti di vista e nuove 
concezioni anche grazie a numerose 
traduzioni delle letterature euro
pee, (particolarmente francese, in
glese e tedesca), anche se risale 
al 1946 la poesia di Matej Bor 
«Srečanje» (Incontro), in cui aveva 
affermato che il destino dell’uomo 
non è necessariamente legato al 
corso della storia, come invece a- 
veva cantato, prima di lui, Karel De- 
stovnjak Kajuh: «Per la libertà dei 
popoli, vorrei morire ancora una 
volta». Agli inizi degli anni cinquan
ta, i poeti erano giunti alla conclu
sione che l’arte e la rivoluzione non 
è detto che debbano camminare 
sempre insieme: inizia così un pe
riodo nuovo, un periodo di rifles
sione sul destino, la felicità, il sen
so della vita del singolo.

Inizia in tal modo il periodo del 
pluralismo letterario, anche se con
tinua a predominare ancora la cor
rente letteraria che affonda le pro
prie radici nel realismo sociale del

l’anteguerra, anche se con signifi
cativi aggiustamenti. Si pongono o- 
ra in primo piano la rassegnazione 
e una ricerca della metafora neo- 
romantica, la ricerca della sfera 
perduta dell'intimità, mentre il ver
so diviene libero, sciolto. La rac
colta poetica «Pesmi štirih» (Poe
sie di quattro autori) del 1943 è il 
manifesto delle nuove tendenze nel
la poesia slovena. I quattro poeti 
sono: Ciril Zlobec, Janez Menart, 
Tone Pavček e Kajetan Kovič desti
nati tu tti, dopo il debutto in comu
ne, a svilupparsi in significative ed 
influenti personalità poetiche. A 
questo gruppo iniziale di innovato
ri appartengono anche i poeti Ivan 
Minatti e Lojze Krakar.

In questo periodo, appare alla ri
balta poetica slovena anche Ed
vard Kocbek con una poesia ispi
rata aH'espressionìsmo cattolico; si 
presentano pure Cene Vipotnik e 
Jože Udovič, uniti dal desiderio di 
affermare la bellezza formale come 
valore poetico fondamentale.

(con tinua)

Župan Čedada Pascolini
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gpETER Sprejeti načrti za postrojitev in zidanje hiš
Pred k ra tk im  so se zbra li 

u špe tru  pod predsedstvom 
šindaka M arin iča  možje od 
higiensko - gradbene ko m i
sije ( Commissione igienico - 
ed iliz ia ) in  so dali dovo lje 
n je za stro jen je  in  zidanje 
hiš te lim  gospodarjem: 
M anzini Edoardo iz Petjaga, 
Gubana Michele iz  špetra, 
Gasparin i Lu ig i iz Cedrona, 
B orgno lu tti Sergio iz Barna
sa, Culvan E lig io  iz Mečane, 
Quarina M aria  Rosa iz Bar- 
nasa, Medveš Lorenzo iz 
Špetra, Borghese G iuseppi
na iz Barnasa, Cibau Irm a  
iz špetra, Corredig Antonio 
iz K len ja , Quarina Antonio 
iz Barnasa, M arco lin i Desi
derio iz Barnasa, Costapera- 
ria  Am alia iz Barnasa, Ven
tu r in i S ilv io  iz Ažle, Speco- 
gna Ernesto iz K lenja , Vo- 
grig  Santina iz špetra, Bat- 
taino Guido iz Ažle, Florean- 
cig Alvise iz špetra, S itta ro  
Raffaele iz Koste, Sklartz 
Federico iz Špetra, M ian i 
Antonio iz Gorenjega Barna
sa, Chiabai G iu liano iz Pod- 
barnasa, M anzini M ario  iz 
Barnasa, M ucig D ario  iz 
Ažle, Chiuch M ario  iz K le 
nja, Bordon Lu ig i iz K lenja , 
Manig V alte r iz  Lipe, Jussa 
Leonira iz Petjaga, Siega 
Malacchia iz Ažle, Dorbolò 
Antonio ( lo tizac ija  Zavart), 
S irt (lo tizac ija  Zavart), Ven
tu r in i Giacomo (lo tizac ija  
Zavart), Dorgnach Eufrasia  
(lo tizac ija  Zavart), M artin ig  
Ivano iz Ažle, Coren Ita lo  iz 
Petjaga, Hobles SpA (in d u 
s trijska  cona p r i A ž li), Med
veš G ianni in  Cencig Lucia
na iz Petjaga, Bardus M ario  
iz K len ja  in  Jussa Vera iz 
Petjaga.

K om is ija  je  obnovila l i 
cence za zidavo te lim  go

spodarjem:
B a ttis tig  M ario  iz Saržen- 

te, B utte rà  A ldo iz Saržente, 
Becia Gino iz Barnasa, Co
smacini L iv ia  iz Saržente, 
Coren V a lte r iz  Petjaga, Cen
cig E m ilia  iz Saržente, Stu- 
ram  Ir id e  iz Saržente, Si- 
moncig Alba iz Gorenjega 
Barnasa in  Corredig R odol
fo  iz K len ja .

K om is ija  je  še podparla 
prošn jo  za obnovitev hiš, k i 
im a jo  posebno ambientalno 
in  etnično vrednost, ka te rih  
gospodarji so:

Galanda Gabriella iz Ažle, 
Cornelio Vincenzo iz Petja 
ga, Becia Elena iz Petjaga, 
M orie laz Antonio in  Coren 
N ilo  iz  Petjaga.

Zavarnjene pa so b ile  p ro 
šnje za licenco za tele go
spodarje:

P in ta r V o jka  iz Špetra, 
Vogrig Nerina iz Mečane, 
Guion Adriano iz špetra. T i 
t r i je  bo jo  m u o rli izpopo ln i
t i  p ra tiko  še z d rug im i do
kum enti, k i bo jo  v skladu z 
gradbenim  kom unaln im  p la 
nom.

Na dan 26. šetemberja le
tos je  dopunu 80 lje t O bit 
G iovanni u  R aju t ih  iz Do
lenj anega, k i ž iv i z družino 
Dol par vodic, b lizu  Šinčju- 
rja .

N ard iu  je  več ku 25 le t 
po svetu: nad 15 u F ra n c iji 
in  nad 10 u  B e lg iji u ru d n i
ku (m in ie r).

M u voščijo še puno zdra
vih, srečnih in  veselih le t že
na G iudita, sin Andrea, ne
vesta Elda, navuoda Michele 
in  W alter, žlahta, p r ija te lji 
in  N ovi M a ta jur.

OFJAN

Po hud i bolezni in  teškim  
ta rp lje n ju  nas je  še m lad 
zapustu Agostino Clignon. 
Im eu je  68 let. Um aru je  u  
videmskem špitalu, podko- 
pa li pa so ga u  Landarju, u 
četartak 28. oktobra, ob 15. 
u ri.

Puno lju d i ga je  sprem lja 
lo  k zadnjemu počitku. B iu  
je  bardak mož in  takega bo
mo ohran ili u lep im  in  venč
n im  spominu.

GORENJ TAR BI

Po k ra tk i boliezni je u- 
m arla  v čedajskem špitale, 
v četartak 21. o tuberja, A l
ma Bergnach uduova Duga- 
ro, B ridc iova ta Gorenja.

Im ie la  je  samuo 47 lie t. V 
ve lik i žalosti je  zapustila si
na Renata, mamo, sestro in  
vso žlahto. Pogreb je  b iu  v 
Gorenjem  T a rb ju  v soboto 
23. o tuberja  popudan. če- 
g lih  je  b iu  ve lik  daž, puno 
lju d i jo  je  sprem lja lo  k  zad
n jem u počitku. Renatu in  
vsi žhati naj gredo naše g lo
boke sožalje.

Toncin-Anton Chiabai ima 83 let
Stiri rodovi (generazioni)

Letos smo dvakrat p r ija 
te l j i od strahu trepe ta li za 
njegovo živ ljen je : j ih  bo u- 
čaku? j ih  ne bo učaku? 
smo se zaskrbjeno uprašali, 
ker je  b iu  dvakrat u špitalu 
huduo bolan.

«Stisni zobe, t is t i b je li že
n i pokaži figo!» smo mu 
svetovali in  on «ragazzo del 
99», alpin, k i je  šla po n jem  
svinčena tuča, je  stisnu zo
be in  obarnu harbat beli že
n ici. U četartak 28. oktobra  
je  dopunu, u  družb i družine, 
žlahte in  p rija te lje v , 83 let. 
In  vsi smo srečni in  veseli, 
da jo  je  u ihu, vsi mu vošči
mo vse dobro in  še puno le t 
zdravega, srečnega in  vese
lega živ ljen ja , ker on je  naš 
simbol, sim bol duševno z- 
dravega človeka, zavednega 
Slovenca, sim bol borca 
(kom batenta) za naše p ra 
vice, za tis te  svetne in  po
svetne reči, k i so nam jih  
zapustili naši očetje: naš je 
zik, našo ku ltu ro .

Se ne m ore na parste za-

PISE  
P  ET A R
M A T A JU R A C
Čudne reči se gajajo u teli naši Ijepi Ita l i j i :  M in is ter za 
pravico je ličencju u Veneciji čečo, zak ni bla zadost visoka 
Kapo -  poglavar od italijanske finance, general Giudice 
tiho tapec (kontrabandier). Baresi prodaja pa naš M ata ju r

,i is 1 in /J ! 'iPi I I

štet vsega, ka r je  dobrega 
napravu za vse naše lju d i, 
za človeka, za svojega b liž 
njega doma in  po svetu. M i 
smo m u lahko samuo hva
ležni, z veseljem in  ponosom 
pa lahko zauečemo, da smo 
ponosni na našega Tončeka!

Tle spodaj ob javljam o fo 
tog ra fije  njegovih treh  ro 
dov, z njim vred so š t ir i ro 
dovi.

Tonček! Zdravo in  veselo 
naprej, da učakate 5 rodov!

P rv i pod Tončekom je  sin 
E ttore, k i im a 47 let. Je last
n ik  znane ošta rije  «Nuvola 
nera» v Prešnjem. Na spod
n ji fo to g ra fij je  Dorina, E t- 
torjeva hčerka, k i im a 24 let. 
Mož od Dorine E tto re  Tor- 
tu l darži u  naroč ju  če trti 
rod. Njega hči in  Dorine, k i 
se je  rod ila  16. marca 1977. 
Im enuje  se Elena.

Na zadnji s lik i je  Elena, 
tajšna ko t je  donas, če trti 
Toncinov rod. Vsem želimo 
puno zdravja in  sreče.

Kadar začuješ al pa prebe
reš tajšne reči, se muoraš 
parje t za lase, čeglih j ih  nje- 
maš, čeprav si gou, gologla
vec. Če pa bi m oru vsak i- 
ta lijansk i državljan ( c ittad i
no) vetargat, iz r i t  samua po 
an las iz glave, za vsak škan
dal, b i donas že vsi hod ili 
plešasti, gologlavci, kot Y u li 
Briner, brez lasi na glavi.

V enim dnevu sem prebrau  
na g iorna lih  t r i  umazane re
či, zavojo katerih  b i se bluo 
trjeba parje t za lase. Sada 
vam jih  povjem po varsti.

Eno leto an pu od tega je  
Patrizia De Lisotta, 24 let, 
rojena v Bari, a bivajoča v 
M argheri napravla in  dobila  
konkorš za službo, kot raču
novodja (ragioniera) p r i 
Casa d i lavoro na otoku Giu- 
decca. Sparje li so jo  u službo 
in  ona je  bla vsa srečna in 
vesela. H odila  je  u službo 
vsak dan puntualno. Na delu 
je bla pridna, bardka, skarb- 
na in vsi so jo  im e li radi. 
Kadar je pridno delala že vič 
ku no leto, so zamerkal na 
M in išteru  za m ilost in p ra 
vico (grazia e giustiz ia) v 
Rimu, da u p ra tik i od P a tri
zie m anjka n jeki. Patrizia je 
v redu (in  regola) dobila  
konkorš in  smo že povjedal, 
da je bla pridna, bardkà na 
djelu. Ma ka j je m anjkalo u 
p ra tik i od Patrizie?

Ugotovili, konštatali so, da 
ni bluo zapisano dost je  v i
soka. Dali so j i  an mjesac 
cajta, da postroje pom anj
k ljivos t v p ra tik i, v p rošn ji 
(dom andi) tuo se pravi, da 
so j i  da li en mesec cajta da 
zrase. M anjkalo j i  ie samua 
an centimetro. Za zakon — 
leč, k i je  šele fašistični, bi 
m uorla b it za tajšno službo 
visoka narman 160 cm. Pa
triz ia  je  začela joka t in pro  
s it vse svečenike, da bi j i  po
magali zrast še par centime
trov, a kadar imaš 24 let, se 
t i rast ustavi in obedan sve
čenik te ne more vič utegni
ti. Takuo n i mogu pomagat 
P a tr ic iji obedan svečenik in 
takuo jo  je  m in ister od M i
losti in Pravice odpustu z 
dela. In  prav on, Buog ga na 
štra fi, Buog ga na zažgi, prav 
on m in is ter od pravice.

Oh, kajšna pravica!
Te ne m erijo  po tem, dost 

si kopač, dost znaš, dost si 
pošten, dost djelaš, ne! Me
r ijo  te z navadnim metrom, 
ku z ida rji, Žn idarji in marin- 
goni: Če ne dosežeš ta rka j 
centim etrov te varžejo proč, 
ku kaman, ku dasko.

Ne moreš p r i t i  na mesto, 
k je r im a jo  oni že umerjene

Nabiralna akcija za spomenik rudarju v Špetru 
Sottoscrizione per il monumento al minatore a San 
Pietro al Natisone

Prej je bilo nabrano 
N. N. Tribil superiore 
Skupaj

1.776.000 
100.000

1.876.000
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centimetre. Ma pustitam i, da 
ustre lim  p ruo t n jim  m ojo je 
zo: Buoh j ih  fardam i! Č lo
vek n i kaman, n i daskà, je  
človek, in  je k ris tjan  u te li 
naši k ris tjansk i družbi, in
k ris tjan  —  dem okristjan je  
tud i m in ister za M ilost in 
Pravico, k i je  odpustu z dela 
čečo, zak je bla za en cen
tim eter premajhana!

Za njo, za Patrizio, buogo, 
majhano impiegato, je  biu 
potreban metro an centime
tro. Za imenovat kapulna, 
poglavarja, generalja od ita 
lijanske finance, n i bluo tre
ba obedne miere: ne dost je  
visok, dost je  širok, ne dost 
je pošten. On, k i b i muoru  
dati dobar vzgled vsem nam, 
on, k i b i muoru preganjat 
tihotapce (kon traband ie rj e ), 
je ra tu  sam kontrabandier, 
saj ga sada sodijo u Torinu, 
da je nesu čez kon fin  m ilija r
de in  da je  b iu povezan s 
pe tro lje rji, k i so puno s luž ili 
in  ne plačevali davkov, k i so 
ciganli Ita lijo . Tale je d ru 
ga umazana rječ, k i sem jo  
prebrau u giornalih.

Trečja umazana rječ je t i
sta k i jo  je  napisu « Il Gaz
zettino» u sredo 20. oktobra  
letos, na 6. strani, pod v i
demsko kroniko, pod naslo
vom: «Barresi vuol vendere 
i l  M atajur» (Baresi čje pre
dati M a ta ju r). «Ma kduo je 
tele Barresi, k i čje in  more 
predati naš M atajur» sem se 
povprašu, kadar sem prebrau  
tis ti «titu l».

Kadar pa sem prebrau pod 
tito lnam  bu j lepuo a rtiku l, 
sem no malo lieuš zastopu, 
zakaj se gre.

Barresi ne prodaja ejelega 
M ata jurja , pač pa športne 
s truk tu re  —  š k ilif t  in drugo, 
kot edini gospodar.

In  kamu prodaja? Gorski 
skupnosti iz Nediških dolin. 
(A lla  Comunità Montana del
le V a lli del Natisone).

Ma kuo gre tale kupčija?
On pravi, da so športne 

naprave na M a ta ju rju  urjed- 
ne 280 m ilijonov  lir ,  Gorska 
skupnost ( Comunità M onta
na) pa mu ponuja 160 m il ijo 
nov lir .

Ma a l more u tole kupčijo  
u takn it nuos kajšan sodnik, 
če je  rjes, da je  Gorska skup
nost ( Comunità Montana) 
dala kon tribu t 50 m ilijonov  
l i r  «a fondo perduto» za 
zgradnjo športn ih  s truk tu r?  
Al more povohat kajšan sod
n ik u tole kupčijo, da od
krije , če je imeu Barresi še 
kajšne kontribu te  od deže

le, provinče, države in da bi 
ugotovili, konštatali, dost je 
dau iz njega gajufe za posta
vitev tis tih  športn ih  s truk tu r, 
k i j ih  donas prodaja naši 
Gorski skupnosti za 280 m i
lijonov  lir?

Če b i naša Gorska skup
nost «ukup ila  M atajur» bi 
bla še bu j nafrigana, kot t i
s ti naši kumet iz Dreke, ka
dar je predau k ro m p ir za jest 
in ga ukupu za sienje.

Na kra tko  vam jo  muoram  
povjedat.

Kum et je  prodau u jeseni 
krom pier za jest u Furlan ijo . 
Spomladi pa ga je  ukupu za 
sienje. Vsi vemo, da k ro m p ir 
za sienje vaja tud i pe tkra t 
vič, ko t k rom p ir za kuhat. 
Nu, na kra tko  povjedano, naš 
kumet iz Dreke je zamerku, 
da je ukupu za sienje tis ti 
krom pih, k i ga je  b iu prodau  
Laham za kuhat, za jest, sa
muo, da ga je p lačju  petkra t 
vič.
«Ma kuo je  zamerku?» se ho
te uprašali. Lahko. Kadar je  
prodau k ro m p ir in ga basu 
u Žaklje, je  biu zgubiu k iju  
kac, kadar je  ukupu k rom p ir 
za sienje, je ušafu med krom- 
p irjam  u žakju spet njega 
kljukac. M i se zdi, da sem 
tuole že pisu. Razlika (d if
ferenza) med našim gorskim  
kumetam in  to kupčijo  je  ta
le: naš kumet n i vjedeu, da 
ukup i spet njega prodani 
krom pir, naša Gorska skup
nost pa v j  e, da je  potegnu od 
nje Baresi 50 m ilijonov  kon- 
tribu tov  in da j i  on sada pro
daja tud i tiste, kar so mu  
dali.

Ma al se bomo takuo lahko  
pus tili u lač iti za nuos? Kadà 
genjajo komandierat tle par 
nas tis ti, ka terih  nacional
nost i t i p re im k i se končajo 
na esi?: Calabresi, Albanesi, 
Baresi?

Al b i ne biu že cajt, da b i 
začeli komandierat po naših 
dolinah tis ti, katerih pre im 
k i se končajo na ič?: Vogrič, 
M arin ič, Laurentič, Lauren- 
čič. Krize tič, Pauletič, M arti- 
nič, Blazutič, M akorič in  ta
ko naprej.

Še bu j pametno pa b i bluo, 
če b i «esi» in  «ič» kom andi
ra li vsak na svojem domu, 
da b i b li «esi» in  «ič» gospo
da rji, k je r so se rod ili.

T r i reči, t r i  umazane re
či, k i sem jih  vam zapisu, so 
samuo t r i  umazane reči. Lah
ko b i vam jih  ta jšnih in po
dobnih napisu na stuojke, pa 
ni potreba, saj niste norci. 
Znate brat in  imate uha za 
poslušat. Zatuo veste tud i vi, 
da se gajajo u naši lepi Ita 
l i j i  tajšne umazane in  čudne 
reči, pred ka te rim i lahko ra- 
tajo, postanejo še bu j arde- 
či, ardeči brigatis ti, k i j ih  po 
prav ic i vsi obsojamo. B u j 
ardeči — ne zavojo ideje  — 
pač pa zavojo špota, zavojo 
sramu.

Tajšan sem, brez kosma
tega jezika in tajšan bom, 
dok bom živ.

Vas pozdrav j  a vaš

Petar M atajurac
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SV. LENART
Tekma (gara) ribolovcev v 

Sv. Lenartu

Novico dajemo prepozno, 
smo čakali fo tog ra fije . U so
boto 25. septembra so ribo - 
lovc i (Società pescatori di 
S. Leonardo) o rgan iz ira li 
s im patično garo za lovitev 
r ib . Na lov itev so p a rš li r i 
b ič i iz vseh naših vasi in  t i 
sti, k i so u lo v ili narv ič  rib , 
so u d o b ili tu d i pokale (cop-

SPETER
AŽLA

Batainove jabolke

Guido B atta ino  iz Ažle se 
je  sam pomagal. Postal je  
strokovn jak, ekspert v  sa
d ja rs tvu  in  če b i se ne b il 
lo t i l tega dela, b i b il m ora l 
tu d i on s trebuhom  za k ru 
hom  po svetu.

N a jp re j je  začel z rac io 
nalno g o jitv ijo  breskev. 
Mnogo lju d i ga je  to k ra t za
smehovalo, a ko je  začel vo
z it i na čedadski trg  debele 
in  oskusne breskve, so m o
ra li tu d i n a jb o lj ra k rk je n i ne
verneži v dobro  in  rac iona l
no sadjarstvo ponižati svoje 
oči in  p rizna ti: «Battaino
zna, B atta ino  je  pameten in  
im a glavo na vratu».

Potem je  Batta ino  skoraj 
opustil gojenje breskev 
in  začel ra zv ija ti sadjarstvo 
skora j izk ljučno  z jabolka-

m i. Im a  tako lepo, rac iona l
no u re jen  sadovnjak, da je 
zavidenja vreden. Razne 
km etijske  delegacije, k i o- 
b isku je jo  našo deželo, naši 
km etje, sa d ja rji pa b i m o
ra li absolutno pogledati 
«Dol pod Ažlo», da v id ijo  
ka j m ore pamet, um  in  do
bra  vo lja . Z um am  in  pa
m etn im  delom je  plačan tu 
d i trud .

B a tta jin u  smo posebno 
hvaležni za naše Sevke, k i 
j ih  goji. Sevka je  naša n a j
boljša jabolka, je  najbo ljša, 
nabo lj okusna, uzdržna ja 
bolka na svetu in  med n a j
b o ljš im i so B atta jinove Sev
ke, p rav zato, ker so nego
vane in  gojene.

Batta ino  go ji še desetino 
v rs t d rug ih  okusnih  in  sve
tovno znanih ja b o lk  in  tis t i,  
k i ne verjame, naj gre v Až
lo  (Azzida), pa se bo sam 
prepriča l. Letos so, ko t d ru 
gje, jablane posebno obro 
d ile  tu d i v B a tta jinov im  sa
dovnjaku, kakor nam kaže 
slika.

pe) in  druga priznanja .
Na parvo mesto se je  u- 

va rs til Franco Laure tig  - Ru- 
škič iz Dolenje Merse, k i je 
lov iu  z žličico, na drugo me
sto je  paršu Chiabai Stefa
no, k i je  lov iu  s črvom  in  na 
trečje  mesto pa Terlicher 
Sergio, k i je  lo v il z «muho». 
Na naših dveh fo to g ra fijah  
v id im o: zgoraj skupino ne
ka te rih  ribolovcev, spodaj 
pa tiste, k i so d o b ili poka
le. Med poka li je  b il tud i 
t is t i od Novega M a ta ju r ja  
in  p laketa društva «Ivan 
T rinko».

GORENJI BARNAS

Ta duja koza je paršla 
jagarje klicat

Sada vam povemo, kuo 
vsako m alo je  b la  paršla ko 
za ta du ja  k lica t barnaške 
jagarje  tu  oš ta rijo .

T ru d n i so b li barnaški ja 
ga rji, zastonj so lo v il to  du- 
jo  žvino, n ič  nie bluo, k i 
s tre ja t, an nič, k i ub it.

Kab so tie l, ja g a rji barna
ški, ku  če u  oš ta rijo  se po
brat, kuazat za p it  an vrieč 
adno p a rtito  na karte. Ta- 
kuo so šli tu  E lionuvo  ošte- 
r i jo  «Al C ividin», Severin 
B u la rju , E lio  š im anu an 
n jih  kapo, Ignazio Černuo- 
g ju.

Dol po briege pa je  lepuo 
paršla adna liepa samica, ko 
za ta duje, an se lepuo spre
hajala. Ta za vo ltan  jo  je 
te parv i zagledu M arko  J u r
cu, an bu j gor pa M ario  U r
banu doz Puoja.
Sarnà se je  lepuo sprehajala 
an vsako m alo je  b la sama 
šla k lica t barnaške jagarje, 
k i so ig ra l trešiet, puše par 
k ra j: še.

K u  so lepuo ig ra l an p il 
an počival, je  parleteu M a
rio  Urbanu: - H itro , tle  «na 
vratci» sam videu kaprio lna, 
p a rh itita ! K duo m u je  vier- 
vu? Sparvič obedan.

Potle so ja l: hodim o, po- 
gledmo če za vra tco al nas 
im a M ario  za norcé!

An tam  «za vratco» j ih  je 
zaries čakala sarnà, takuo de 
je  lahko Severin us tre liu  an 
jo  ubù.

Takuo de ja g a rji barnaški 
so u b il sarno brez fad ije  an 
M ario  zaslužu svoj kos me
sa.

— B i me m uoru  an m e
ne in v ita t jo  jest — je  jau  
M arko —  sam videu kozò 
še pried, ku  ti...
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am J  dl CATTANEO & CHIABAI s.d.f.
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DOMAČA 
GUBANCAin 
. . .  ŠTRUKLJI

CEDAD
Delo, ki ga je napravil Luigi 

Stagni
Čedad, nediške doline z 
Matajurjem v devetih kva

dratnih metrih

Znani čedadski tiskar, 
n e u tru d ljiv i pobudn ik  in  
rea liza tor k u ltu rn ih  m anife 
s tac iji v našem starem me
stu, Lu ig i Stagni nas prese
neča vedno z nov im i ide jam i 
in  raznovrstno aktivnostjo . 
Lahko b i t r d i l i  zanj, da je

vseznalec.
T okra t nas je  presenetil z 

zelo zan im iv im  p lastičn im  
delom. V m in ia tu r i (3x3 m e
tre ) je  upodob il v re lie fih  
naše doline z M a ta ju rjem  in  
Čedadam vred, pa tu d i raz
ne vasi in  zaselke naših k ra 
jev.

Delo je  b ilo  razstavljeno 
nekaj dni v kavarn i S. M a r
co v Čedadu in  je  poda ril 
p las tik  čedadski sekc iji p la 
ninskega društva - C.A.I.

Na naši fo to g ra fiji v id im o  
trenu tek predstavitve Sta- 
gnievega dela v Čedadu.

AŽLA

U nedeljo 24. oktobra  so 
podkopa li na našem b rito - 
fu  ženo, k i je  učakala lepo, 
visoko starost, 92 let! R oje
na je  b la  M aria  T u llio , udo- 
va V isentin i. ž ive la  je  u  Če
dadu.

Puno lju d i je  paršlo  na n je  
pogreb. D ru ž in i in  ž lah ti na j 
gre naša tolažba.

V zadnji številki Novega Matajurja smo pisali žalostno novico, da je u Belgiji umaru Leopoldo Vogrig - Poldo 
Falekni iz Gorenjega Barda (Grmak). Sada pa objavljamo sliko njega velikega pogreba v Taminesu. Ob avtu, ki 
pelje njega truplo, so štiri alpinci, njega kompanji, pred njim pa nese prijatelj njega alpinski klobuk in sudaške 
dekoracijone. Foto je posneu in nam pošju Alfredo Cicigoj, ki ne pozabi nikdar Novega Matajurja, kakor ne 
pozabi nikdar svojih prijateljev minatorjev: od doma, od življenja do grobal Plastik, ki ga je pripravil Luigi Stagni,


